
 

  بایدن رئیس جمهور آمریکا در ویدئویی منتشر شده عنوان 
می کند برجام مرده اما ما اعلام نمی کنیم. این در حالی است که 
مقامات آمریکایی نیز عنوان می کنند موضوع برجام در شرایط 
کنونی در دستور کار این کشور قرار ندارد. آیا ما به مرگ برجام 

نزدیک شده ایم؟
اگر واقع بینانه به این موضوع نگاه کنیم باید عنوان کنیم که امروز که ما 
با هم صحبت می کنیم چیزی به نام برجام وجود ندارد و باید مرگ برجام را 
اعلام کرد. اینکه آقای بایدن عنوان کرده برجام مرده است کشف جدیدی 

نیست و شواهد و قرائن نشان می دهد که برجام 
به پایان راه خود رسیده است.در شرایط کنونی 
برجام وجود خارجی ندارد که ما بخواهیم درباره 
آن صحبت کنیم.در ماه های گذشته مذاکراتی 
بین ایران و کشورهای غربی وجود داشته که این 
مذاکرات با فراز و نشیب هایی همراه بوده اما هیچ 
دستاوردی نداشته است. طرفین در برخی مقاطع 
به سمت نزدیک شدن مواضع حرکت کردند اما در 
اغلب موارد مواضعی متفاوت از یکدیگر داشتند و به 
همین دلیل در عمل برجام به نتیجه قابل توجهی 
دست پیدا نکرد. آنچه در مذاکرات رخ داد بیان 
مواضع دوطرف بود که به مرور زمان این مواضع 
از هم دورتر شد. به همین دلیل امکان دسترسی 

به توافق روز به روز از بین رفت.امروز دوطرف حتی درباره اینکه درباره چه 
موضوعی با هم صحبت کنند نیز توافق ندارند و مشخص نیست در آینده 
می خواهند درباره چه چیزی با هم  مذاکره کنند. به همین دلیل عنوان می کنم 
که بایدن کشف جدیدی نکرده و برجام مدت ها بود که در محاق قرار گرفته بود. 
در شرایط کنونی مقامات آمریکا عنوان می کنند تا زمانی که وضعیت داخلی 
ایران مشخص نشود نمی توان درباره موضوع دیگری مانند برجام صحبت کرد 
و به همین دلیل نیز عنوان می کنند برجام در اولویت ما قرار ندارد. نکته دیگری 
که در این زمینه وجود دارد همکاری ایران و روسیه است که هنوز دارای 
ابهاماتی برای کشورهای غربی است. به همین دلیل نیز مقامات آمریکا عنوان 
می کنند تا زمانی که این مسائل حل نشود نمی توان درباره آینده و احیای 

برجام مذاکره و گفت وگو کرد.
  امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه در دیدار با مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا از احتمال برگزاری مذاکره بین ایران و 
کشورهای غربی صحبت کرده و نسبت به آینده ابراز امیدواری کرده 

است.این امیدواری به چه معناست؟
 دیدار وزیر خارجه ایران با جوزف بورل در راستای دیپلماسی و مراودات 
معمول دیپلماتیک است. در چنین دیدارهایی هر صحبتی می تواند مطرح 

شود و هر گمانه زنی وجود دارد. البته هر احتمالی نسبت به آینده مذاکرات 
وجود دارد و به همان صورت که اعتراضات در ایران شرایط را تغییر داد این 
احتمال وجود دارد که با اتفاق دیگری دوباره شرایط تغییر کند.با این وجود اگر 
واقع بینانه به موضوع نگاه کنیم باید عنوان کرد که در آینده مذاکره ای در کار 
نیست و این صحبت ها بیشتر گمانه زنی های معمول دیپلماتیک است. به هر 
حال در شرایط کنونی شواهد و قرائنی وجود دارد که نشان می دهد بازگشت به 
میز مذاکره برای احیای برجام به راحتی امکان پذیر نیست و دوطرف مواضع و 

دغدغه هایی دارند که با یکدیگر فاصله معناداری دارد.
  در چنین شرایطی تحریم های ایران چه 

وضعیتی پیدا می کند؟
در این شرایط تحریم ها به همین صورت ادامه 
پیدا می کند و تغییری در آن ایجاد نخواهد شد. 
این در حالی است که میزان تحریم ها در هفته های 
اخیر بیشتر نیز شده است. تحریم هایی که اتحادیه 
اروپا برای شرایط داخلی ایران وضع کرده نیز به 
تحریم های گذشته اضافه شده و به همین دلیل 
شرایط تحریم های ایران در آینده پیچیده تر 
خواهد شد. در شرایط کنونی نشانه هایی مبنی 
بر لغو تحریم ها یا روزنه هایی که تحریم های ایران 
کاهش پیدا کند وجود ندارد و آنچه مشخص است 
این است که تحریم های ایران حداقل در کوتاه 
مدت لغو نخواهد شد. شاید در قبل از اعتراضات اخیر در ایران احتمالاتی 
درباره کاهش یا لغو تحریم ها وجود داشت اما در شرایط کنونی این احتمالات 

نیز از بین رفته است.
  پایان برجام از نظر سیاسی و دیپلماتیک چه پیامدهایی خواهد 

داشت؟
در چنین شرایطی هر احتمالی درباره ایران و برجام وجود دارد. نکته مهم 
در این زمینه این است که در چشم انداز امنیت ملی آمریکا که منتشر شده 
موضوعی به نام برجام مشاهده نمی شود. در این چشم انداز ایران نیز در کنار 
روسیه و چین جز تهدیدها و چالش هایی است که آمریکا در آینده با آنها مواجه 
خواهد شد.به همین دلیل آمریکا فعالیت های خود را به شکل های مختلف علیه 
جمهوری اسلامی آغاز کرده است. مسائلی که به تازگی در سازمان ملل متحد 
علیه ایران صورت گرفته و یا موضوعاتی که در دستور کار کشورهای اروپایی 
قرار گرفته نشان می دهد که موج جدیدی از اقدامات علیه جمهوری اسلامی 
در حال شکل گیری است که در آینده چشم انداز روشنی را پیش روی ما قرار 
نمی دهد.کشورهای غربی در حال فشار به ایران هستند تا در نهایت به نقطه ای 
که به دنبال آن هستند  دست پیدا کنند. اقداماتی که آمریکا و کشورهای 
اروپایی طراحی کرده اند در آینده نیز ادامه خواهد داشت. با این وجود ما هرگز 

به احیای برجام باز نخواهیم گشت و باید  مرگ برجام را اعلام کنیم.
  مهم ترین دلایلی که به مرگ برجام رسیدیم  چه بوده است؟

دلایل مختلفی در این زمینه تأثیرگذار بودند که بخشی از آنها داخلی 
بود و بخشی نیز خارجی. از نظر خارجی اقدام 
ترامپ برای خروج از برجام مانند نخستین تیری 
بود که به پیکر برجام اصابت کرد و برجام را به 
محاق برد.ترامپ آمریکا را از مذاکرات برجام خارج 
کرد. اقدامی که در نهایت باعث شد برجام به 
پایان خود برسد. این در حالی است که در داخل 
ایران نیز چالش هایی وجود داشت که به مرگ 
برجام کمک کرد. این چالش ها و موانع به قبل 
از اعتراضات و مرگ مهسا امینی ارتباط دارد. 
در داخل ایران برخی مخالف برجام بودند و از 
ابزارهایی که در اختیار داشتند علیه برجام استفاده 
می کردند. برخی از آنها به صراحت برجام را در 
صحن مجلس شورای اسلامی آتش زدند و برخی 
نیز دستاوردهای آن را منفی  و علیه منافع ملی 

قلمداد می کردند. این وضعیت نشان می دهد که برجام در داخل و خارج از 
کشور مخالف داشت و این مخالفت ها زمینه پایان برجام را به وجود آورد. در 

عرصه بین المللی نیز ترامپ و متحدانش تلاش 
زیادی کردند که برجام به نتیجه نرسد. ترامپ پس 
از به قدرت رسیدن در آمریکا از برجام خارج شد. 
این در حالی است که در طول مذاکرات هسته ای 
بین دولت رئیسی و بایدن نیز اسرائیل و عربستان 
سعودی تلاش زیادی انجام دادند تا برجام به نتیجه 
نرسد.در نتیجه این فشارهای داخلی و خارجی بود 
که ما امروز چیزی به نام برجام نداریم و باید پایان 

آن را اعلام کنیم.
  رویکردی که دولت رئیسی در مقابل 
در  میزان  به چه  برجام در پیش گرفت 

سرنوشت برجام تأثیرگذار بود؟
واقعیت این است که دولت ها سیاست گذار 
و تصمیم گیر در زمینه برجام نیستند و تصمیم 

درباره پذیرش یا عدم پذیرش برجام به نظام سیاسی ارتباط دارد. دولت ها 
تنها مجری تصمیماتی هستند که نظام درباره برجام می گیرد. این سخن به 
معنای این نیست که دیدگاه ها و رویکردهایی که دولت ها در پیش می گیرند 
بر سرنوشت برجام تأثیر ندارد و بلکه از جهات مختلف در این زمینه تأثیرگذار 
است.در این زمینه دولت ها در اتخاذ تاکتیک هایی که در مقابل برجام در پیش 

می گیرند با هم متفاوت هستند. به هر حال دولت حسن روحانی رویکرد دیگری 
درباره برجام در پیش گرفت و موفق شد در دولت نخست خود برجام را امضا 
کند. این در حالی است که در دولت دوم روحانی شرایط تغییر کرد با به قدرت 
رسیدن ترامپ وی از برجام خارج شد و برجام با 
چالش های جدیدی مواجه شد که تا امروز نیز ادامه 
داشته است. رویکردی که دولت رئیسی درباره 
برجام در پیش گرفت با دولت روحانی متفاوت بود. 
دولت رئیسی از ابتدا عنوان کرد که اقتصاد کشور 
را به نتیجه مذاکرات گره نمی زند و همین رویکرد 
را در پیش گرفت. به هر حال در دولت  سیزدهم 
مذاکرات برجامی با فراز و نشیب هایی نیز همراه بود 
اما در نهایت به نقطه ای رسید که دیگر امیدی به 
احیای برجام وجود ندارد. هر چند من معتقدم در 
دولت فرصت هایی وجود داشت که می شد از این 

فرصت ها در راستای احیای برجام استفاده کرد.
  چه چیزی جایگزین برجام خواهد شد؟

هنوز مشخص نیست چه چیزی جایگزین برجام 
خواهد شد اما به نظر می رسد هر چیزی که جایگزین برجام شود مثبت نخواهد 
بود. در چنین شرایطی هر احتمالی وجود دارد. یکی از این احتمالات این است 
که قطعنامه های سازمان ملل علیه ایران بازگردد. 
اگر شرایط به سمتی جلو برود که کشورهای عضو 
برجام مکانیسم ماشه را فعال کنند به صورت 
خودکار قطعنامه هایی که در گذشته علیه ایران از 
سوی شورای امنیت صادر شده بود فعال می شود و 
تحریم های گذشته ایران دوباره شکل می گیرد. به 
همین دلیل نیازی وجود ندارد که شورای امنیت 
علیه ایران قطعنامه صادر کند و تنها با فعال شدن 
مکانیسم ماشه قطعنامه ها برمی گردد. اتفاقاتی 
که در ماه های گذشته رخ داده سبب شده ارتباط 
ایران با کشورهای اروپایی به بدترین وضعیت 
خود در قرن اخیر رسیده است. امروز موضعی که 
آلمان علیه ایران می گیرد تندتر از آمریکاست. این 
وضعیت درباره دیگر کشورهای اروپایی نیز وجود 
دارد و رهبران کشورهای اروپایی مواضعی علیه ایران می گیرند که در گذشته 
کمتر سابقه داشته است. امروز دیگر کشورهای اروپایی خطاب به ایران از 
مذاکره حرف نمی زنند و رویکردی علیه ایران در پیش گرفته اند که از آمریکا 
نیز سبقت گرفته اند. کشورهای اروپایی به این نتیجه رسیده اند که دیگر شرایط 

مانند گذشته نیست و به همین دلیل باید تصمیمات دیگری بگیرند.
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نگــــــرهیــادداشــت 
 مجلس به تعطیلات رفت

 برنامه هفتم و لایحه بودجه۱۴۰۲ 
بین زمین و هوا

در حالی که دو هفته از مهلت قانونی ارائه بودجه ۱۴۰۲ 
به مجلس گذشته است، به رغم توافق دولت با مجلس در 
جلسه سران قوا برای مقدم بودن ارسال برنامه هفتم توسعه 
به مجلس، حالا دولت نه بودجه۱۴۰۲ را به مجلس آورده و نه 
برنامه هفتم به مجلس ارائه شده است. این در حالی است که 
این دولت داعیه برنامه محوری دارد و بارها کارشناسان را به 
مطالعه برنامه دولت سیزدهم دعوت کرده، با گذشت یکسال و 
نیم از آغاز به کار دولت، هنوز برنامه هفتم را به مجلس ارسال 
نکرده است. طبق ماده ۱۸۰ آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اسلامی، دولت موظف است حداکثر تا پایان خرداد سال پایانی 
اجرای هر قانون برنامه پنج ساله توسعه، لایحه برنامه توسعه 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی بعدی را به مجلس تقدیم کند. 
برهمین اساس، خرداد سال ۱۴۰۰ نیز سال پایانی برنامه پنج 
ساله ششم بود و با توجه به تمدید یک ساله آن، طبیعتا دولت 
باید تا خرداد امسال یعنی ۶ ماه پیش، لایحه برنامه هفتم 
توسعه را به مجلس ارائه می کرد که تاکنون این امر صورت 
نگرفته است. همچنین طبق ماده ۱۸۲ قانون آیین نامه، 
دولت موظف است لایحه بودجه سالانه کل کشور را حداکثر 
تا پانزدهم آذرماه هر سال تقدیم مجلس کند که تاکنون این 
مهم هم صورت نگرفته است. از سوی دیگر برابر قانون، مهلت 
قانونی برای ارائه برنامه بودجه، ۱۵ آذر امسال بوده و برنامه 
هفتم نیز بعد از یکسال تمدید برنامه ششم توسعه، هنوز به 
مجلس نیامده است. از مجموع نظرات مسئولان دولتی از 
جمله معاون پارلمانی و سخنگوی دولت، می توان دریافت، 
اولویت دولت بر تقدم ارائه بودجه ۱۴۰۲ است. این در حالی 
است که نمایندگان و رئیس مجلس معتقدند برنامه هفتم 
توسعه یکسال به تاخیر افتاده و تا برنامه هفتم توسعه ارائه 
نشود نمی توان برنامه بودجه۱۴۰۲ را در دستور کار قرار داد. 

  اولویت ارسال برنامه هفتم توسعه بر لایحه 
بودجه۱۴۰۲

در همین راستا کارشناسان نیز معتقدند برنامه بودجه یک 
جزء از کلیت برنامه توسعه است و تا برنامه توسعه هفتم ارائه 
نشود، بررسی بودجه ۱۴۰۲ بی معنا خواهد بود. اگرچه برخی 
نمایندگان مجلس معتقدند دولت ردیف های »مصارف« 
بودجه را تغییر داده است. در همین راستا نظام الدین موسوی، 
سخنگوی هیات رئیسه نیز گفته: »مطابق قانون، لوایح 
بودجه سالانه باید بر اساس قانون برنامه نوشته شود، اما 
قانون برنامه هفتم تاکنون تهیه نشده است. رئیس سازمان 
برنامه و بودجه می گوید دولت قصد دارد اول لایحه بودجه 
را به مجلس بدهد بعد برنامه هفتم توسعه را به مجلس 
بفرستد.« محمد خدابخشی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس نیز در انتقاد از تأخیر دولت در ارائه برنامه هفتم گفت: 
»برنامه هفتم توسعه باید تاکنون به مجلس ارسال می شد، 
اما دولت دراین باره تأخیر و تعلل دارد. با وجودی که شخص 
رئیس جمهور اعلام کرده بود برنامه هفتم مقدم بر بودجه است 
اما تاکنون نه برنامه هفتم را به مجلس داده و نه بودجه هنوز 
به مجلس آمده است.« محمدحسن آصفری، نماینده اراک در 
مجلس نیز در اخطار قانون اساسی گفت: »اگر ما قرار است 
بودجه را ببندیم باید طبق برنامه هفتم توسعه باشد اما هنوز 
برنامه هفتم به مجلس نیامده است.« قالیباف نیز که شنونده 
نظر نماینده اراک بود با تایید گفته های این نماینده تاکید 
کرد: »طبق قانون آیین نامه داخلی مجلس تا برنامه پنج ساله 
هفتم توسعه تصویب نشود، بودجه در دستورکار مجلس قرار 
نمی گیرد.« بررسی های رسمی حاکی از آن است که تدوین 
برنامه  توسعه در سال ۱۳۹۳ حدود ۲۴ میلیارد تومان هزینه 
داشت که این عدد در سال۱۴۰۱ به مراتب بیشتر است. با این 
همه دولت ها اقدام به نوشتن برنامه با هدف کاهش هزینه ها و 
اصابت بودجه به اهداف تعیین شده می کنند، از این رو یکی از 
آسیب های تاخیر در ارائه برنامه هفتم توسعه، آسیب مالی به 
کشور است. زیرا هرچه برنامه به روز نباشد، میزان هدر رفت 
سرمایه گذاری ها بیشتر می شود. بر این اساس هرچند دولت 
بیشتر از یکسال برای نوشتن برنامه هفتم توسعه مهلت گرفته 
بود اما تا به امروز نتوانسته به قول خود عمل کند. از این رو 
آسیب ها به کشور، ناشی از چنین بی نظمی هایی، موضوعی 
است که نمایندگان مجلس به ویژه با توجه به دو نامه اخطار 
رئیس مجلس به دولت برای تاخیر در ارسال برنامه بودجه باید 
ورود کنند. تخلفات دولت در پیروی از چارچوب های قانونی 
مجلس افزایش یافته که قالیباف در گفت وگوی تلویزیونی، 
دولت را عامل گرانی کالا معرفی کرد و گفت »اگر مصوبه 
مجلس را اجرا می کردند، شاهد نارضایتی های کنونی نبودیم« 
رئیس مجلس معتقد است باید »کالاها به قیمت شهریور 
۱۴۰۰ به شکل سبد معیشتی داده می شد« اما دولت از اجرای 
مصوبه مجلس تخطی کرده است. با محرز شدن تخلف دولت 
در ارائه برنامه هفتم توسعه و همچنین برنامه بودجه۱۴۰۲، 
نمایندگان مجلس نه تنها دولت را بازخواست نکردند بلکه 
برای تعطیلات یلدایی تهران را ترک کردند. سخنگوی دولت 
نیز برخلاف آنچه مجلسی ها بر مقدم بودن برنامه توسعه هفتم 
تاکید داشتند، گفته بعد از بازگشت مجلسی ها از تعطیلات 

یلدایی، لایحه بودجه را به مجلس ارسال خواهد کرد. 
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ویــــــژه
 درخواست آمریکا از سازمان ملل

نماینده آمریکا در سازمان ملل در بیانیه ای با ادعای اینکه 
کره شمالی و ایران به حمایت نظامی از روسیه در جنگ 
اوکراین می پردازند، از سازمان ملل خواست درباره »به کار 
گرفتن پهپادهای ایرانی در جنگ روسیه علیه اوکراین« 
تحقیق کند. لیندا توماس گرینفیلد در بیانیه ای که در وبگاه 
نمایندگی آمریکا در سازمان ملل منتشر شده است، مدعی 
شد: استفاده روسیه، یک عضو دائم سازمان ملل از تسلیحات به 
دست آمده از کره شمالی برای ادامه جنگ متجاوزانه اش علیه 
اوکراین مذموم است. این اقدام ناقض قطعنامه های شورای 
امنیت سازمان ملل است. گرینفیلد در این بیانیه با گفتن 
اینکه آمریکا نگران افزایش انتقال تسلیحات از کره شمالی به 
روسیه است، اظهار کرد که واشنگتن قصد دارد اقدامات ناقض 
قطعنامه های شورای امنیت را از سوی روسیه و کره شمالی در 

کمیته تحریم های ۱۷۱۸ شورای امنیت مطرح کند. 

در شرایط کنونی شواهد 
و قرائنی وجود دارد که 
نشان می دهد بازگشت به 
میز مذاکره برای احیای 
برجام به راحتی امکان پذیر 
نیست و دوطرف مواضع 
و دغدغه هایی دارند که با 
یکدیگر فاصله معناداری 
دارد

در چشم انداز امنیت ملی 
آمریکا که منتشر شده 
موضوعی به نام برجام 
مشاهده نمی شود. در این 
چشم انداز ایران نیز در 
کنار روسیه و چین جزو 
تهدیدها و چالش هایی 
است که آمریکا در آینده با 
آنها مواجه خواهد شد

اینکه بایدن عنوان کرده 
برجام مرده است کشف 
جدیدی نیست و شواهد 
و قرائن نشان می دهد که 
برجام به پایان راه خود 
رسیده است. در شرایط 
کنونی برجام وجود خارجی 
ندارد که ما بخواهیم درباره 
آن صحبت کنیم  غلامرضا ظریفیان: 

وقتی تصمیمات غیرمنطقی می گیریم 
آماده واکنش ها هم باشیم 

معاون وزیر علوم در دولت اصلاحات در واکنش به 
سیاست های آموزش عالی اظهار داشت: یکی از ویژگی های 
حکمرانی خوب، عقلانی رفتار کردن است. زمانی که ما 
تصمیمی غیرمنطقی می گیریم، حاصل آن ضربه خوردن 
به اعتماد تصمیم گیری و نظام کارگزاران کشور است، مثلا 
یکی از تصمیمات غیرمنطقی افزایش هزینه آزادسازی 
مدارک بود که طبق جداولی که منتشر شده، چندین برابر 
شده است. غلامرضا ظریفیان گفت: به نظرم این افزایش 
قیمت آزادسازی مدارک می تواند دلیلی همچون تامین 
کسری بودجه بخش های دولتی همان حوزه ها را داشته 
باشد که این هم غیرمنطقی است و هرکاری انجام دهیم، 
این ذهنیت منفی که ایجاد شده را نمی توان پاک کرد که 
دانشجویان معتقدند که اینها نمی گذارند ما برویم. حتی اگر 
بخواهند هزینه ای که زمان تحصیل صرف دانشجو کرده اند 
را بگیرند، باز هم باید با شتاب خیلی کمی رشد می یافت. 
وقتی برخی مسئولین تصمیمات غیرمنطقی می گیرند، 
باید آماده دریافت واکنش های غیرمنطقی هم باشند.  
وی افزود: مشخص نیست چرا یک دفعه افزایش قیمت ها 
صورت گرفته است. یکی از گمانه زنی ها این است که مانع 
از رفتن دانشجویان و افراد به خارج از کشور شوند، اما اگر 
واقعا هم چنین سیاستی پشت موضوع باشد که البته تردید 
دارم، واقعا تصمیم نادرستی است و با این شیوه ها نمی شود 
مانع از رفتن افراد به خارج از کشور شد.  این فعال سیاسی 
اصلاح طلب بیان کرد: کسی که تصمیم به رفتن دارد، حتما 
هزینه های رفتن را هم فراهم می کند و می رود و در عین 
حال وقتی با این هزینه ها می رود، اگر امیدی به برگشتن 
هم داشت، دیگر برنمی گردد. وقتی فردی را با موانع این 
مدلی روبه رو می کنیم، او را نگران  می کنیم. شاید فردی 
هزینه غیرمنطقی را پرداخت کند اما وقتی برود با دلخوری 
و ناراحتی بیشتری ایران را ترک می کند.  عضو شورای 
مرکزی مجمع ایثارگران اصلاح طلب با بیان اینکه این نوع 
افزایش قیمت ها در شرایطی که در آن قرار داریم، یک تاثیر 
پیرامونی دارد، تصریح کرد: زمانی که یک میزان غیرمتعارف 
را در نظر می گیریم فضای روانی ایجاد می کند که ناخودآگاه 
بر شرایط اقتصادی و تورم کشور هم تاثیر می گذارد.  
ظریفیان با بیان اینکه اکنون ۱۵ تا ۲۰ درصد آموزش عالی 
ما رایگان است، عنوان کرد: ۸۰ درصد از آن را مردم هم زمان 
با تحصیل، هزینه آن را هم می دهند. وقتی ۲۰ درصد را 
مردم رایگان استفاده می کنند، طبیعتا بعد از اتمام تحصیل 
به همان میزان یا در کشور کار کنند یا اینکه اگر خواستند 
به خارج از کشور می روند هزینه آن را بدهند که این دیدگاه 
هم چندان غیرمنطقی نیست، اما اگر می خواهید از او هزینه 
دریافت کنید، باید منطقی و مطابق با هزینه ای که برای فرد 
کرده اید دریافت کنید. وی با اشاره به مهاجرت افراد که به 
دوره قبل از ورود به دانشگاه رسیده، اشاره و تاکید کرد: در 
سال های اخیر این اتفاق رو به افزایش بوده است و نه صرفا 
برای پول، که به خاطر سربازی هم افراد پیش از ورود به 
دانشگاه می رفتند و این افزایش قیمت آزادسازی مدارک 

هم می تواند این اقدام را افزایش دهد. 

نگــــــاه

آرمان ملی- احسان انصاری: آیا برجام به پایان راه رسیده و باید مرگ برجام را اعلام کرد؟ چه عوامل داخلی و خارجی باعث شد برجام به پایان راه خود برسد؟ مهم ترین پیامدهای پایان 
برجام برای ایران چه خواهد بود؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به این سوالات با دکتر محسن جلیلوند، تحلیلگر روابط بین الملل گفت وگو کرده است. جلیلوند معتقد است:» در چشم انداز 
امنیت ملی آمریکا که منتشر شده موضوعی به نام برجام مشاهده نمی شود. در این چشم انداز ایران نیز در کنار روسیه و چین جز تهدیدها و چالش هایی است که آمریکا در آینده با آنها 
مواجه خواهد شد. به همین دلیل آمریکا فعالیت های خود را به شکل های مختلف علیه جمهوری اسلامی آغاز کرده است. مسائلی که به تازگی در سازمان ملل متحد علیه ایران صورت 
گرفته یا موضوعاتی که در دستور کار کشورهای اروپایی قرار گرفته نشان می دهد که موج جدیدی از اقدامات علیه جمهوری اسلامی در حال شکل گیری است که در آینده چشم انداز 

روشنی را پیش روی ما قرار نمی دهد«. در ادامه ماحصل این گفت و گو را می خوانید.

 محسن جلیلوند در گفت وگو با »آرمان ملی«:

باید مرگ برجام را اعلام کرد
    هر چیزی جایگزین برجام شود مثبت نخواهد بود                       در چشم انداز امنیت ملی آمریکا چیزی به نام برجام وجود ندارد                           ایران و کشورهای غربی نمی دانند در آینده درباره چه موضوعی مذاکره کنند

   مواضع ایران و کشورهای غربی به مرور از هم دورتر شده است                       بایدن کشف جدیدی درباره برجام نکرده است                               وضعیت تحریم ها در آینده پیچیده تر می شود

 گفت و گوها نمایشی نباشد

دولت از وزرا تا رئیس جمهور مرتبا اعلام می کنند که 
اهل گفت وگو هستند، اما با وجود اینکه تلاش هایی در این 
زمینه شده است اما به نظر می رسد عملا خروجی ای از این 
گفت و گو ها فعلا حاصل نشده است. از این منظر می توان 
گفت: گفت و گو ها به صورت غیرعمدی نمایشی است. چرا 
گفت وگوها نمایشی است؟ زیرا دولت در شرایط تحریم 
قرار دارد. تحریم هایی که آنقدر جدی است که فروش 
نفت را تحت تاثیر قرار داده است، احتمال پول حاصل از 
فروش نفت به صورت های دیگری از جمله تامین کالاهای 
مورد نیاز به کشور وارد می شود و از طرف دیگر نظام بانکی 
ایران به بانک های جهانی متصل نیست. در این شرایط هر 
میزان دولت وعده دهد که اهل گفت و گوست، کاری پیش 
نمی رود، چراکه در این وضعیت نمی توانید شاهد آن باشیم 
که تحولی ایجاد شود. این مساله به دولت سیزدهم و شخص 
آقای رئیسی هم باز نمی گردد هر دولتی در چنین شرایطی 
سکان هدایت کشور را در دست داشت نمی توانست کار را 
جلو ببرد و بر میزان رضایت مردم بیفزاید. در نتیجه در این 
شرایط هر مقداری با مردم گفت و گو شود، با گروه های 
سیاسی گفت و گو کنند، با صنعتگران و کشاورزان گفت و گو 
کنند این گفت و گوها نباید نمایشی باشد، چراکه وضعیت 
تورم سرسام آور است، بیکاری کاهش نیافته است، شرایط 
اقتصادی مردم بهبود نیافته هیچ، سخت تر از گذشته هم 
شده است. دولت در بخش های مالیات ها افزایش داده 
و موجب زحمت بخشی از واحدهای تولیدی، خدماتی 
شده است.  به قول یکی از نامزدهای ریاست جمهوری از 
مشروطیت تاکنون دست دولت ها در جیب مردم بوده. این 
درحالی است که باید عکس این موضوع باشد و دست ملت ها 
در جیب دولت باشد و دولت ها برای بهبود شرایط زندگی 
مردم تلاش کنند نه اینکه به خاطر عملکرد های اشتباه خود 
هر بار که با کسر بودجه روبه رو شدند، مالیات ها را افزایش 
دهند و دست در جیب مردم کنند، اما برخی نهادها مالیات 
نپردازند و معاف از پرداخت مالیات باشند. این مشکلات 
موجب شده نارضایتی ها افزایش یابد و وعده ها نیز جنبه 
نمایشی پیدا کند. از این منظر دولت ها به جای اینکه وعده 
دهند و مردم را به علت اینکه آن وعده را اجرایی نمی کنند از 
خود ناراضی کنند، باید به سمت و سویی گام بردارند که اولا 
روابط ایران با کشورهای جهان بهبود یافته و در ثانی بر اساس 
نرم های مدیریتی در جهان و تجربه های موفق دولت های 

گذشته اقدام به مدیریت کشور کنند. 

  مهدی آیتی  
فعال سیاسی

  وقایعی در ایران در طول ماه های گذشته اتفاق افتاده که نه مطلوب 
مردم بود و نه مطلوب حاکمیت، هنوز هم ترکش های آن به رغم کاهش 
التهاب در جامعه وجود دارد. چه بایدکرد که دیگر شاهد تکرار چنین 

وقایعی نباشیم؟
 از ابتدایی که این حوادث رخ داد، یعنی زمانی که آن خانم جوان )مهسا امینی(، 
دچار مشکلاتی شد و از دنیا رفت، بنده اعلام کردم، برای اینکه چنین مواردی تکرار 

نشود و شاهد وقایع دیگری نباشیم باید با عقلانیت رفتار کنیم نه با عصبانیت. 
ولو اینکه موضع هم حق باشد! زیرا با عصبانیت و برخی تندروی ها شرایط بهبود 
نخواهد یافت. برخی از تندروی ها شرعا هم مشکل دارد. امروز روحانیت در راس 
کار است و بسیاری از تحرکات به نام روحانیت گذاشته می شود. از این منظر لازم 
است اقداماتی انجام ندهیم که اشتباهات دیگران را بپوشاند اما اسلام آسیب ببیند. 
چنین اقداماتی به اصل دین در جامعه لطمه می زند و جامعه را از اسلام دور می کند. 

البته مشکلات مدیریتی وجود دارد و نباید آنها را نفی کرد 
اما نباید اجازه داد این مشکلات به نام نهاد دین و اسلام 
نوشته شود. زمانی ممکن است یک نظام جمهوری باشد. 
این نظام اگر اشتباهاتی داشته باشد به پای همان نظام 
جمهوری خواهد افتاد. اما اگر یک فرد در نظام اسلامی 
اشتباه کند بسیاری تلاش خواهند کرد اقدامات آن فرد را 
برگردن نظام اسلامی بیندازند. این درحالی است که باید 
هم اسلام را در میان مردم زنده نگه داشت و هم جمهوریت 
باید برای مردم مهم باشد و این دو در دیدگاه مردم آسیب 
نبیند. البته این مشکلات یک ساعته و یک روزه پیش 
نیامده است. در طول سال های گذشته شاهد بودیم که 
برخی کنار رفتند. از سوی دیگر فسادها و رشوه ها وجود 
دارد و کار مردم را در ادارات به طور مطلوب راه نمی اندازند. 
از سوی دیگر گرانی ها و تورم نیز بدون مدیریت رها شده 
است و دولت ها به دنبال راه حلی در این زمینه نبودند. 
این موارد باعث شده بخش قابل توجهی از جامعه با 
چالش هایی روبه رو شوند و به دنبال آن هستند که اعتراض 

خود را به گوش مسئولان کشور برسانند. 
  حاج آقا شاید بسیاری از افراد متولد دهه های ۴۰ تا6۰ هم معترض 
باشند اما مانند جوانان اعتراض علنی نمی کنند چرا اینگونه است؟ آیا 

روش همدیگر را قبول ندارند؟
 مسن ترها به هیچ وجه از اسلام و اصول و انقلاب دست برنمی دارند اما جوانان 
بالاخره چون جوانند گاهی فکرهای دیگری به سرشان می زند. نباید اقداماتی انجام 
شود که این جوانان از اسلام فاصله بگیرند. ما باید در اندیشه حفاظت از اسلام باشیم، 

به طوری که برخی مسئولان کاری نکنند که مردم از اسلام فاصله بگیرند. از این 
منظر باید عقلانیت را به کار برد تا هم جمهوریت و هم اسلامیت حفظ شود. امروز 
همه اهل تحقیق و اهل انتقاد هستند و جوانان هم منتقد هستند و از این منظر باید 
کاری کرد تا شرایط بهبود یابد و با وعده دادن نیز نمی توان انتظار داشت شرایط 

بهبود یابد. 
  مسئولان باید چه کار کنند که شرایط کشور بهبود یابد؟

 متأسفانه برخی به این فکر 
نیستند که شرایطی را ایجاد 
کنند و دل مردم را به دست 
آورند. هم مردم متدین و هم 
مردمی که به ایران علاقه دارند 
و هم سایر مردم که علاقه مند 
هستند در این کشور زندگی 
کنند و علاقه ای هم ندارند که 
از ایران خارج شوند. البته سخت 
است که چنین شرایطی را به 
وجود آورد.  در اینجا گذشت 
لازم است. حضرت امیر)ع( در 
نامه به مالک اشتر بارها اعلام 
کرد که باید به حقوق مردم 
سخنان  از  اگر  بود.  پایبند 
پیامبر)ص( و حضرت علی)ع(  
الگو بگیریم و طبق آن سخنان 

رفتار کنیم بسیاری از چالش ها در معرض حل و فصل قرار خواهد گرفت. درخاطر 
داشته باشیم که ماجرای این بانو )مهسا امینی( باعث شد مردم اعتراض کنند. این 
درحالی است که در ابتدای انقلاب از کمونیست ها تا خلق مسلمان در کشور آشوب 
می کردند. در آن زمان ما به این سمتی گام برمی داشتیم که مردم را قانع کنیم که 
واقعیت چیست. امروز هم باید در این زمینه تلاش کنیم و اگر توانستیم واقعیت ها 
را به مردم بپذیرانیم، مهم ترین مسائل هم حل خواهد شد. در ماجرای آذربایجان در 
ابتدای انقلاب آیت ا... شریعتمداری یک طرف ماجرا بود اما به گونه ای رفتار شد که 

هیچ کس آسیب ندید نه مرجعیت، نه مردم، نه هیچ شخص دیگری و نه اسلام و نه 
انقلاب. چرا چون با عقلانیت و درایت رفتار شد و همگان در آن زمان تلاش کردند 

کسی آسیب نبیند و آن ماجرا هم ختم به خیر شد. 
  برخی البته به امر به معروف معتقدند و اعلام می کنند که بر اساس 

اسلام باید این اقدام صورت گیرد و نباید تعطیل شود.  
عده ای باید باشند که صلاح بدانند که امر به معروف و نهی از منکر در کجا باید 
اتفاق افتد و در کجا فعلا به صلاح نیست. باید بررسی کرد 
که امر به معروف و نهی از منکر در مورد حجاب در چه 

سطحی باید باشد و کی صلاح 
است و کی به صلاح نیست در 
این زمینه امر به معروف کرد. 
در نتیجه نباید اقدامی کرد که 
دشمنان و خارجی ها بهانه به 
دست آورند.  بدحجاب از اول 
بوده و هست اما وقتی اینگونه 
تحریک  برخی  شد  برخورد 
شدند. حتی زنان با حجاب هم 
از این اتفاق برای آن دختر جوان 
ناراحت شدند. امروز باید با دقت 
بیشتری رفتارهای خود را در 
نظر بگیریم. نباید بهانه ای به 

دست خارجی ها داد تا با آن بهانه در کشور ایجاد مشکلات 
کنند. 

  درحال حاضر چه باید کرد تا مشکلات کم شود؟
 مسئولان باید دست به اقداماتی بزنند که مردم از آنها راضی شوند و دل جامعه را 
به دست آورند. لازم است در جامعه احکام اسلامی اجرا شود و در این مورد تردیدی 
نیست اما گاهی شرایطی به وجود می آید که به ضرر جامعه است که در آن زمان 
اقدامی صورت گیرد زیرا آن اقدام ممکن است موجب شود جوانان نسبت به جامعه 
سمت و سوی نامناسب بگیرند.  در این شرایط نباید اقدامی کرد که اسلام آسیب 
ببیند. باید به درستی رفتار کرد تا مسائل جامعه حل شود. نه اینکه به گونه ای رفتار 

شود که برخی نیز که امید به حل مشکلات دارند، ناامید شوند. اینکه مشکلات را به 
گردن تحریم و خارجی ها بیندازیم مشکلات را حل نمی کند زیرا مردم می گویند 
دولت ها هستند که از ما رأی می گیرند تا مشکلات جامعه را حل کنند. من معتقدم 
مسئولان بزرگوار باید هرچه زودتر به فکر باشند و شرایط را بهبود دهند تا بیش از 

این دچار چالش ها نشویم. 
  عملکرد برخی مسئولان و برخی برنامه های اقتصادی که اجرایی شده 
است تا چه میزان باعث شده مردم ناراضی شوند و آنها اکنون باید چکار 

کنند تا بر مشکلات افزوده نشود؟
مگر می شود مسئولان مقصر نباشند. همه 

مسئولان مقصر شرایط کنونی کشور هستند. 
اینکه مردم هر هفته به بازار می روند که برنج، 
.. بخرند که نه  . روغن، شکر، قند، خیار و.
لوکس هستند و نه تجملاتی اما باید به اندازه 

یک کالای لوکس برای آنها هزینه داده شود، 
مطلوب نیست. این اقلام برای زندگی عادی مردم 
عادی مورد استفاده قرار می گیرد اما هر هفته شاهد 

هستیم که این کالاها گران می شوند اما حقوق مردم 
افزایش نمی یابد. از یکسو تبلیغ می کنند که بر تعداد 

فرزندان خود بیفزایید اما در حال حاضر 
شرایط به گونه ای شده که مردم 

نمی توانند حال حاضر 
خود را اداره کنند. واقعا مشکل وجود دارد. البته 

بسیاری کلا اهل اعتراض نیستند و اعتراضی 
نمی کنند یا پیر هستند یا سبک اعتراض 

دیگری دارند اما جوانان علنی 
چرا  می کنند  اعتراض 

چون جوان است. کار 
می خواهد، پس انداز 
می خواهد، دوست دارد 
زندگی کند در نتیجه 

اعتراض علنی می کنند. تا حالا مسئولان فکر کرده اند که چرا برخی خودکشی 
می کنند؟ علت خودکشی در ناامیدی است. باید امید را در جامعه افزایش داد این 

امید است که زندگی را حفظ می کند و حتی رفتار عقلایی ایجاد می کند. 
  امروز از قالیباف تا رئیس جمهور اعلام می کنند که قصد دارند تا به 
سمت حکمرانی خوب و مطلوب پیش بروند. در حال حاضر باید به کدام 
سمت و سو حرکت کرد و اصلاحات انجام داد تا در جامعه شاهد افزایش 

امید باشیم؟
 اینکه به سمت حکمرانی خوب و مطلوب حرکت کنیم، بسیار 
خوب است اما اینکه به چه سمت قرار است حرکت کنند و 
چه رفتار و یا قانونی را اصلاح کنند، مهم تر است.  در این 
مسیر اگر قصد دارند در معنای واقعی تغییراتی را ایجاد 
کنند باید به حرف مردم توجه داشته باشند و همچنین 
باید جایگاهی برای مردم به وجود آورند که شهروندان 

از زندگی کردن مایوس نشوند. 
  با این نسل جدید باید چگونه رفتار کرد تا آنها 
بدانند که مسئولان اعتراضات منطقی را می پذیرند؟

 اینکه به سمتی حرکت کنیم که شرایط بهتر شود و مردم و 
جوانان و مسئولین حرف یکدیگر را بیشتر 
بفهمند، میسر است.  مسئولان باید 
خود را نزدیک مردم و هم ردیف 
مردم قرار دهند. در این صورت 
بیشتر درک خواهند کرد 
که مردم چه می خواهند. 
اگر مردم مسئولان را در 
کنار خود ببینند، آنگاه 
در کنار آنها خواهند 
ایستاد و مشکلات 
جامعه در معرض 
حل و فصل شدن 
قرار خواهد گرفت. 

آیت ا... سیدحسین موسوی تبریزی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

مسئولان خود را هم ردیف مردم قرار دهند، مشکلات حل می شود
      جامعه نیازمند امید است                               نباید اجازه داد مشکلات به نام دین و اسلام نوشته شود                                    در اجرای احکام اسلامی عقلانیت را در نظر بگیریم

آرمان ملی: اگر آرامش چند هفته اخیر را کنار بگذاریم و فضای کمتر 
آرام گذشته را در نظر بگیریم به این نتیجه خواهیم رسید که شرایط 
به گونه ای است که باید چالش ها را یکی یکی در نظر گرفت و برای 
حل آنها برنامه ریزی و تغییراتی را ایجاد کرد تا در آینده دیگر شاهد 
بروز احساسات یکباره در جامعه نباشیم. بسیاری از جامعه شناسان 
معتقدند اگر شرایط بهبود نیابد در آینده چه در سطحی کمتر و چه 
در سطحی بیشتر شاهد غلیان مجدد احساسات در جامعه خواهیم 
بود. از این منظر اصلاحاتی که وعده داده شده است باید در دستور 
کار قرار بگیرد تا جامعه و بعضا وحدت درکشور در آینده دچار شرایط 
غیرمطلوب نشود. اگرکیاست و سیاست ورزی مسئولان در آن سطح 
باشد که مسیر را برای عدم تکرار وقایع چند ماه گذشته هموار کنند 
بدون تردید دیگر شاهد تکرار وقایع رخ داده در جامعه نخواهیم بود. 
گفت وگوهایی در این زمینه آغاز شده است و به نظر می رسد قرار بر این 
است که نتایجی در این زمینه به دست آید. از این منظر باید امیدوار 
بود که آینده بهتری را شاهد باشیم؛ آینده ای که در آن شاهد تکرار 
وقایع تلخ گذشته نباشیم و مسئولان و ملت با کمترین اختلاف به 
سمت حل مشکلات کشور حرکت کنند. »آرمان ملی« در این ارتباط 
با آیت ا... موسوی تبریزی، فعال سیاسی و رئیس جامعه محققین و 
مدرسین حوزه علمیه قم به گفت وگو پرداخته است. موسوی تبریزی 
یکی از نزدیک ترین یاران امام )ره( است. از این منظر با او به گفت و گو 

پرداخته ایم که بخش هایی از آن را می خوانید. 

 حرکت به سمت حکمرانی 
خوب و مطلوب، بسیار 
خوب است اما اینکه به چه 
سمت قرار است حرکت 
کنند و چه رفتار یا قانونی 
را اصلاح کنند، مهم تر است.  
در این مسیر اگر قصد 
دارند در معنای واقعی 
تغییراتی را ایجاد کنند 
باید به حرف مردم توجه 
داشته باشند

اینکه مشکلات را به 
گردن تحریم و خارجی ها 
بیندازیم مشکلات را 
حل نمی کند زیرا مردم 
می گویند دولت ها هستند 
که از ما رأی می گیرند تا 
مشکلات جامعه را حل 
کنند. من معتقدم مسئولان 
بزرگوار باید هرچه زودتر 
به فکر باشند و شرایط را 
بهبود دهند تا بیش از این 
دچار چالش ها نشویم

ما باید در اندیشه حفاظت 
از اسلام باشیم، به طوری 
که برخی مسئولان کاری 
نکنند که مردم از اسلام 
فاصله بگیرند. از این منظر 
باید عقلانیت را به کار 
برد تا هم جمهوریت و هم 
اسلامیت حفظ شود


